



## Human trafficking as defined by Law 64/2010

### Article (2):

A person who commits the crime of human trafficking shall be considered one who deals in any manner in a natural person, including: the sale, offer for sale, purchase, or promise thereof; or the use, transport, delivery, harboring, reception, or receipt, whether within the country or across its national borders; if this occurred through the use of force, violence, or threat thereof; or through abduction, fraud, deception, abuse of power, or exploitation of a position of vulnerability or need; or through a promise to give or receive payments or benefits in exchange for obtaining the consent of a person to traffic another having control over him; or if the purpose of the transaction was exploitation in any of its forms, including: exploitation of acts of prostitution and all forms of sexual exploitation, exploitation of children in such acts and in pornography, forced labor or services, slavery or practices similar to slavery or servitude, or begging or removal of human organs, tissues or a part thereof.

### Article (3):

The consent of the victim to exploitation in any of the forms of human trafficking shall be irrelevant as long as any of the means stipulated in Article (2) of this law have been used. To establish trafficking in a child or in the incapacitated, use of any of the means referred to is not required, and in all cases his consent or the consent of the person responsible for him or his guardian shall be irrelevant.

### Crimes and Punishments

#### Article (4):

Without prejudice to any harsher penalty prescribed in another law, the crimes stipulated in the following articles shall be subject to the penalties prescribed thereto.

#### Article (5):

Aggravated imprisonment and a fine not less than 50,000 pounds and not to exceed 200,000 pounds or a fine equal to the value of the benefit gained, whichever is greater, shall be imposed on anyone who committed the crime of human trafficking.

#### Article (6):

Life imprisonment and a fine not less than 100,000 pounds and not to exceed 500,000 pounds shall be imposed on anyone who committed the crime of human trafficking in the following cases:

- 1) If the perpetrator established, organized, or managed an organized criminal group for the purposes of human trafficking, if he was a leader thereof, if he was one of its members or belonged thereto, or if the crime was of a transnational nature;
- 2) If the act was committed by way of threats of death, serious harm or physical or psychological torture; or if the act was committed by a person carrying a weapon;
- 3) If the perpetrator was the spouse, one of the ascendants or descendants, or custodian or guardian of the victim, or was responsible for the supervision or care or had authority over the victim;
- 4) If the perpetrator was a public official or was assigned to carry out a public service and committed the crime by exploiting the office or public service;
- 5) If the crime resulted in the death of the victim or caused him to suffer a permanent disability or an incurable disease;
- 6) If the victim was a child, was incapacitated or was a person with disabilities;
- 7) If the crime was committed by an organized criminal group.

According to the UN Protocol definition, three interdependent elements must be cumulatively present to constitute a trafficking offence, which we shall refer to as: (1) activity; (2) means; (3) purpose:

- **Activity** – the recruitment, transportation, transfer, harbouring or receiving of persons;
- **Means** – the threat or use of force or other forms of coercion, abduction, fraud, deception, abuse of power or a position of vulnerability, or the giving or receiving of payments or benefits to achieve the consent of a person having control over another person;
- **Purpose** – to exploit the person in the ways listed in the Egypt law 64/2010).



## تعريف الاتجار بالبشر وفقاً للقانون رقم 64 لعام 2010

مادة (2) : يُعد مرتكباً لجريمة الاتجار بالبشر كل من يتعامل بأية صورة في شخص طبيعي بما في ذلك البيع أو العرض للبيع أو الشراء أو الوعد بهما أو الاستخدام أو النقل أو التسليم أو الإيواء أو الاستقبال أو التسلم سواء في داخل البلاد أو عبر حدودها الوطنية - إذا تم ذلك بواسطة استعمال القوة أو العنف أو التهديد بهما، أو بواسطة الاختطاف أو الاحتيال أو الخداع، أو استغلال السلطة، أو استغلال حالة الضعف أو الحاجة، أو الوعد بإعطاء أو تلقي مبالغ مالية أو مزايا مقابل الحصول على موافقة شخص على الاتجار بشخص آخر له سيطرة عليه - و ذلك كله - إذا كان التعامل بقصد الاستغلال أياً كانت صورته بما في ذلك الاستغلال في أعمال الدعارة و سائر أشكال الاستغلال الجنسي، و استغلال الأطفال في ذلك و في المواد الإباحية أو السخرة أو الخدمة قسراً، أو الاسترقاق أو الممارسات الشبيهة بالرق أو الاستبعاد، أو التسول، أو استئصال الأعضاء أو الأنسجة البشرية، أو جزء منها.

مادة (3): لا يُعَدُّ برضاء المجني عليه على الاستغلال في أى من صور الاتجار بالبشر، متى استخدمت فيها أية وسيلة من الوسائل المنصوص عليها في المادة (2) من هذا القانون . ولا يشترط لتحقيق الاتجار بالطفل أو عديمي الأهلية استعمال أية وسيلة من الوسائل المشار إليها، و لا يُعَدُّ في جميع الأحوال برضائه أو برضاء المسئول عنه أو متولييه.

### الجرائم والعقوبات

مادة (4) : مع عدم الإخلال بأية عقوبة أشد منصوص عليها في أي قانون آخر، يُعاقب على الجرائم المنصوص عليها في المواد التالية بالعقوبات المقررة لها.

مادة (5) : يُعاقب كل من ارتكب جريمة الاتجار بالبشر بالسجن المشدد و بغرامة لا تقل عن خمسين ألف جنيه و لا تجاوز مائتي ألف جنيه أو بغرامة مساوية لقيمة ما عاد عليه من نفع أيهما أكبر.

مادة (6) : يُعاقب كل من ارتكب جريمة الاتجار بالبشر بالسجن المؤبد و الغرامة التي لا تقل عن مائة ألف جنيه و لا تجاوز خمسمائة ألف جنيه في أي من الحالات الآتية:

- 1) إذا كان الجاني قد أسس أو نظم أو أدار جماعة إجرامية منظمة لأغراض الاتجار بالبشر أو تولي قيادة فيها أو كان أحد أعضائها أو منضماً إليها، أو كانت الجريمة ذات طابع عبر وطني.
- 2) إذا ارتكب الفعل بطريق التهديد بالقتل أو بالأذى الجسيم أو التعذيب البدني أو النفسي أو ارتكب الفعل شخص يحمل سلاحاً.
- 3) إذا كان الجاني زوجاً للمجني عليه أو من أحد أصوله أو فروعه أو ممن له الولاية أو الوصاية عليه أو كان مسئولاً عن ملاحظته أو تربيته أو ممن له سلطة عليه.
- 4) إذا كان الجاني موظفاً عاماً أو موكلاً بخدمة عامة و ارتكب جريمته باستغلال الوظيفة أو الخدمة العامة.
- 5) إذا نتج عن الجريمة وفاة المجني عليه، أو إصابته بعاهة مستديمة، أو بمرض لا يُرجى الشفاء منه.
- 6) إذا كان المجني عليه طفلاً أو من عديمي الأهلية أو من ذوي الإعاقة.
- 7) إذا ارتكبت الجريمة بواسطة جماعة إجرامية منظمة.

ووفقاً لتعريف بروتوكول الأمم المتحدة، يجب أن تتواجد ثلاثة عناصر مترابطة بشكل تراكمي لتشكّل جريمة الاتجار:

- ◆ **النشاط** - تجنيد الأشخاص أو نقلهم أو تثقيفهم أو إيوائهم أو استقبالهم؛
- ◆ **الوسائل** - بواسطة التهديد بالقوة أو استعمالها أو غير ذلك من أشكال القسر أو الاختطاف أو الاحتيال أو الخداع أو استغلال السلطة أو استغلال حالة استضعاف، أو بإعطاء أو تلقي مبالغ مالية أو مزايا لنيل موافقة شخص له سيطرة على شخص آخر؛
- ◆ **الغرض** - لاستغلال الأشخاص بالطرق المذكورة في المادة (في مصر: قانون رقم 64 لسنة 2010).